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• Másfél évtizede ke-
rültek a földbe Felső-
boldogfalva község öt 
településén a szenny-
vízhálózat gerincveze-
tékei, ám a rendszert 
azóta sem helyezték 
üzembe. A helyzet 
megoldása érdekében 
pályázott sikeresen 
támogatásért a he-
lyi önkormányzat. 
Ugyanakkor a lakók-
kal is egyezségre 
jutottak, akiknek 
kilencven százaléka 
anyagilag is támogat-
ja az elképzelést.

F Ü L Ö P - S Z É K E L Y  B O T O N D

F elsőboldogfalván, Bikafal-
ván, Hodgyában, Farcádon 
és Ócfalván is kiépült 2007-

ben a szennyvízhálózat gerincve-
zetéke, ám ezt végül az évek során 
nem sikerült üzembe helyezni – je-
lezte kérdésünkre Zsombori Leven-
te, Felsőboldogfalva község pol-
gármestere. Mint mondta, a község 
korábbi vezetősége 2018-ban fog-
lalkozott kézzelfoghatóbb módon a 
problémás helyzettel, akkor ugyan-
is leellenőrizték a földbe helyezett 
hálózatot, amit üzemképesnek nyil-

vánítottak. „A 21. században élünk, 
én pedig úgy gondolom, hogy en-
nek megfelelően most már ideje 
rendezni a községben a szennyvíz-
kérdést” – magyarázta az elöljáró.

Egyeztetések, pályázás

Zsombori rámutatott, az elmúlt 
két évben többször is egyeztetett 

a regionális vízszolgáltató Harvíz 
Rt. munkatársaival a megoldás 
érdekében, akiktől azt a javaslatot 
kapta, hogy egy saját derítőállo-
más megépítése helyett jóval gaz-
daságosabb lenne, ha a székely-
udvarhelyi telepen tisztítanák 
meg az öt településen összegyűlő 
szennyvizet. Ehhez egy digitális 
vezérlésű pumpaház megépítésére 
és négy kilométernyi nyomóveze-
ték földbe helyezésére van szük-

ség. A megvalósítás érdekében az 
országos Anghel Saligny program-
ban pályázott sikeresen az önkor-
mányzat, ahol 7,3 millió lejes tá-
mogatást hagytak jóvá számukra. 
A polgármester közölte, időközben 
aktualizálták a terveket és 10 mil-
lió lejre nőtt a beruházás értéke, 
de a pluszösszeget tudják majd pó-
tolni, ha kapnak némi segítséget 
más intézményektől. A község ve-
zetősége hamarosan kézhez kap-

ja a kivitelezési terveket, és ezek 
birtokában szeretnének még idén 
közbeszerzési eljárást hirdetni a 
megfelelő építőcég megtalálása 
érdekében, amely már tavasszal 
munkához láthatna. Az idő azért 
is sürgető, mert a vezetékek egy 
része a korszerűsítésre váró 137-
es megyei út alatt fog elhaladni, 
az általuk megrendelt építkezést 
pedig még az út rendbetétele előtt 
be kell fejezni. Akárcsak a régi ge-
rincvezetékek esetében felmerülő 
esetleges hibák kijavítását.

A lakók fizetik

A szennyvízhálózatok üzembe 
helyezésének az is feltétele, hogy 
csatlakozzanak a rendszerre a la-
kók, így velük is történtek egyez-
tetések. Mint kiderült, az 
önkormányzatnak nincs 
anyagi kerete arra, hogy 
kiterjesszék a portákig a 
hálózatot, hiszen a meglévő 
forrásaikat inkább a már 
említett pályázat önrészé-
nek előteremtésére fordí-
tanák. Ennek ellenére nem 
marad el ez sem, hiszen né-
hány kivételt leszámítva sikerült 
megegyezni a lakókkal, hogy ház-
tartásonként kétezer lejt biztosít-
sanak az építkezésre. A polgármes-
teri hivatal a szervezésben, illetve 
a mérnökfelügyelő biztosításában 
vállal szerepet. Ennek köszönhe-
tően Felsőboldogfalván már szin-
te teljesen befejeződött a hálózat 
kiterjesztése, ugyanakkor zajlik a 
munka Bikafalván, és hamarosan 
Ócfalván is elkezdődik. Ennek vé-
geztével Hodgyában és Farcádon is 
hasonló megoldást terveznek.

Tizenöt éves várakozás után
Beüzemelnék a szennyvízhálózatot Felsőboldogfalva községben

Bikafalván már zajlik a rendszer 
kiterjesztése 
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B A R A B Á S  H A J N A L

„A tapasztalattal rendelkező cégve-
zetők, akik már túl vannak néhány 

hullámvölgyön, átvésze-
lik ezeket a nehéz időket, 
mint amilyen a koronaví-
rus-járvány időszaka volt, 
illetve most az elszabadult 
energiaárak okozta vál-

ságos idők. Azonban egy 
kezdő vállalkozó számára igencsak 
megnehezíti a vállalkozása elindítá-

sát” – válaszolta megkeresésünkre  
Márk-Csucsi Róbert, a Csíki Vállalko-
zók Egyesületének elnöke. Szerinte a 
kiszámíthatatlanság az, ami akadá-
lyokat gördíthet a fi atal vállalkozók 
elé, hiszen nehéz úgy kidolgozni egy 
üzleti tervet, hogy nem számítható 
ki előre, hogy hozzávetőleg mekko-
ra lesz például három hónap múlva 
a villanyszámla. Mint magyarázta, 
a járványidőszakban megtorpantak 
a kezdő vállalkozásokat ösztönző 
programok, és ez is kihatással volt 
a cégindításra. Idén ugyan újrain-
dultak ezek a programok, azonban 

a jövő bizonytalansága miatt kissé 
alulmaradt a vállalkozói kedv Har-
gita megyében.

Statisztikai adatok

Az Országos Cégbíróság (ONRC) köz-
zétett adatai szerint országos szin-
ten idén 132 616 céget jegyeztek be, 
2,53 százalékkal többet, mint tavaly. 
Megyékre lebontva nagyok az elté-
rések: a székelyföldi megyék közül 
Maros megyében jobb a helyzet, 
hiszen 3141 új vállalkozást indítot-
tak, 7,68 százalékkal többet, mint 
a korábbi év ugyanezen időszaká-
ban. Hargita és Kovászna megyék az 
utolsó tíz megye között szerepelnek 
az új cégek számát tekintve, előbbi 
megyében 1214 céget, utóbbi megyé-

ben mindössze 813-at regisztráltak 
a cégbíróságon, kevesebbet, mint a 
korábbi év első tíz hónapjában. Ko-
vászna megye ezzel az adattal a leg-
utolsó a megyék sorában a vállalko-
zói kedvet tekintve. Bukarest vezeti 

a statisztikát 25 ezernél több kezdő 
vállalkozással, ami a tavalyi évhez 
képest 25,58 százalékkal több új cé-
get jelent a fővárosnak. A rangsor-
ban követi Kolozs (8163), Ilfov (6907) 
és Temes megye (6276).

Változó vállalkozói kedv – eltérően teljesítenek a megyék
• Az idei kedvezőtlen piaci helyzet ellenére országos 
szinten az utóbbi évekhez képest nőtt az újonnan be-
jegyzett cégek száma. Az Országos Cégbíróság (ONRC) 
nyilvántartása szerint ebben az évben több mint 130 
ezer új vállalkozást regisztráltak országos szinten. A 
székelyföldi megyék közül Hargita és Kovászna megyék 
azonban a vállalkozási kedv tekintetében az utolsó tíz 
megye között szerepelnek.

Idén kevesebb új vállalkozó lépte át 
az intézmény küszöbét, mint tavaly
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